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1. Celková způsobilost, proevropské smýšlení a osobní nezávislost 

Které aspekty Vaší kvalifikace a osobních zkušeností hovoří pro Vaše jmenování komisařem a jsou obzvláště 

relevantní z hlediska obecného evropského zájmu, a to zejména v oblasti, za niž ponesete odpovědnost? Jak budete 

přispívat k naplňování politických směrů Komise? Jak budete uplatňovat hledisko rovnosti žen a mužů 

a začleňovat jej do všech oblastí politik Vašeho portfolia? Jak budete zohledňovat problematiku mládeže? 

Jak můžete Parlamentu prokázat svou nezávislost a jak hodláte zajistit, aby žádná z Vašich minulých, současných 

či budoucích aktivit nezpochybnila plnění Vašich povinností v rámci Komise? 

Po celou dobu svého působení v politice – zejména jako poslanec rakouského parlamentu (Bundesrat) a jako 

rakouský ministr financí – bylo vždy mým cílem propojovat zájmové skupiny a komunity zúčastněných stran za 

účelem sledování společného zájmu rakouských občanů. Budu-li potvrzen jako komisař, chci právě toto sledování 

obecného zájmu dostat na evropskou úroveň. Podporování obecného zájmu a evropských hodnot je podle mého 

názoru nezbytné zejména v oblasti migrace, hranic a bezpečnosti. Budu usilovně pracovat na tom, aby byl náš 

systém (založený na Paktu o migraci a azylu) na evropské i vnitrostátní úrovni dobře připraven, aby byl 

spravedlivý, soudržný a hlavně aby byl schopen budit důvěru občanů i vlád.  

V souladu s politickými směry budu klást velký důraz na pomoc při zlepšování celkového bezpečnostního prostředí 

Unie, které je pro naše společnosti zásadní. Ve stejném duchu budu spolupracovat se všemi zúčastněnými stranami 

na vnitřním i vnějším rozměru migrace. V oblasti migrace budu uplatňovat přístup ve dvou rovinách, legislativní 

i operační, abychom se společně dokázali shodnout na ambiciózním a spravedlivém dalším postupu. Budu usilovat 

o zajištění silných společných vnějších hranic, které evropským občanům zajistí bezpečnost, jakož i o jejich 

digitalizaci s cílem usnadnit podnikání, cestovní ruch, práci a studium. Budu se věnovat strategii vnitřní 

bezpečnosti EU, která občanům umožní využívat výhody plynoucí z prostoru svobody, bezpečnosti a práva. 

Jsem velkým zastáncem Komise jako kolektivního orgánu, kde se všichni členové účastní diskusí a transparentně 

přispívají k informovaným rozhodnutím, jež jsou v souladu s nejlepším zájmem evropských občanů. Budu-li ve 

funkci komisaře potvrzen, budu aktivním členem sboru komisařů jako celku a v duchu kolegiality budu v týmu 

spolupracovat s jeho ostatními členy a plně se ztotožním s rozhodnutími Komise. 

Začleňování hlediska rovnosti žen a mužů a mládeže do migračních a bezpečnostních politik EU má zásadní 

význam pro řešení jedinečných výzev, se kterými se tyto skupiny potýkají. V případě žen a dětí žádajících o azyl 

je důležité zajistit, aby byla dodržována jejich práva a aby byla zmírněna konkrétní rizika, jimž čelí. Je-li jim 

postavení uprchlíka přiznáno, potřebují rovněž cílenou podporu v přístupu ke vzdělání, ubytování, zdravotní péči 

a odborné přípravě, která jim umožní plně se zapojit do naší společnosti. V této souvislosti mám v úmyslu i nadále 

podporovat členské státy prostřednictvím nezbytné cílené podpory a využít akční plán EU pro integraci a 

začleňování a financování EU.  

Ženy a děti představují většinu obětí různých trestných činů, včetně sexuálního zneužívání a vykořisťování a 

obchodování s lidmi. Stanou-li se oběťmi těchto hanebných činů, potřebují vzhledem ke své zvýšené zranitelnosti 

okamžitou pomoc a ochranu. Jsem odhodlán zajistit, aby právní předpisy a politiky EU upřednostňovaly 

perspektivy žen a dětí a zaručovaly jejich bezpečnost. Pro účinné předcházení trestné činnosti je zároveň nezbytné 

tyto aspekty začlenit do všech oblastí.  
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Postarám se, aby byla rovnost žen a mužů zajištěna ve složení svého kabinetu i ve všech oblastech mé působnosti. 

V tomto ohledu mám ostatně dobré zkušenosti: během svého působení ve funkci ministra financí bylo na úrovni 

nejvyššího vedení ministerstva (Sektionschef) poprvé v jeho 170leté historii dosaženo vyváženého zastoupení žen 

a mužů.  

Budu-li potvrzen jako komisař, budu plně dodržovat svou povinnost jednat v evropském zájmu a bez jakýchkoli 

pokynů, jak je stanoveno ve Smlouvách. Zavazuji se, že se vyvaruji jakékoli situace, kdy by mohla být 

zpochybněna moje nezávislost nebo nestrannost. Budu ctít kodex chování členů Evropské komise a jeho 

ustanovení o střetu zájmů. Mé prohlášení o zájmech je úplné a zavazuji se, že je v případě potřeby aktualizuji. V 

případě potvrzení komisařem se budu já i členové mého kabinetu setkávat pouze se zainteresovanými stranami a 

zástupci zúčastněných stran zapsanými v rejstříku transparentnosti. 

2. Výkon funkce ve svěřeném portfoliu a spolupráce s Evropským parlamentem  

Můžete přislíbit, že budete Parlament řádně informovat o své činnosti a o činnosti svých útvarů? Jakou podle Vás 

nesete odpovědnost vůči Parlamentu? 

Jaké konkrétní přísliby můžete dát, pokud jde o Vaši interakci s Parlamentem a přítomnost na jeho půdě, a to jak 

ve výborech, tak v plénu, a pokud jde o transparentnost, spolupráci a skutečné zohledňování postojů Parlamentu 

a vstřícnost k jeho žádostem o legislativní podněty? Pokud jde o zamýšlené iniciativy nebo probíhající postupy, 

budete Parlamentu včas poskytovat tytéž informace a dokumenty jako Radě? 

Mám za to, že náš společný dialog musí být pravidelný i strategický a jeho předmětem musí být priority a situace 

v oblastech spadajících do působnosti mého portfolia. Jsem přesvědčen, že tento dialog bude jak pro poslance 

Evropského parlamentu, tak pro mne vhodným okamžikem k politickému zhodnocení situace, a nepochybuji o 

tom, že jeho výsledkem budou nové myšlenky a konstruktivní nápady. Jak je uvedeno v politických směrech nově 

zvolené předsedkyně, měli bychom si rovněž vyměňovat informace ohledně provádění opatření: pakt poskytuje 

EU a členským státům příležitostí nalézt nové způsoby spolupráce při dosahování výsledků a podpora Evropského 

parlamentu může být pro jeho provádění rozhodující.  

Vzhledem k tomu, že jsem byl poslancem parlamentu ve své zemi, plně oceňuji úlohu Parlamentu jakožto zástupce 

evropských občanů a chci s Vámi vést otevřený a trvalý politický dialog na všech úrovních. Mám v úmyslu účastnit 

se všech plenárních zasedání, na nichž jsou projednávána témata spadající do mé odpovědnosti, a pokud možno 

reagovat na Vaše výzvy k výměně názorů ohledně otázek zásadního významu. 

V uplynulých týdnech jsem již měl příležitost setkat se s řadou jednotlivých poslanců Evropského parlamentu, 

včetně předsedy Výboru pro občanské svobody, spravedlnost a vnitřní věci, se kterým hodlám vybudovat 

pravidelný a otevřený komunikační kanál. Budu-li potvrzen jako komisař, mám v úmyslu učinit toto svou běžnou 

praxí a udělám vše pro to, aby odpovědi na otázky poslanců Evropského parlamentu Komisi, které spadají do mé 

odpovědnosti, byly poskytovány v dohodnutém časovém rámci. 

Nově zvolená předsedkyně von der Leyenová se Vám v červenci zavázala, že bychom měli své politiky koncipovat 

ve spolupráci s místními orgány, být pro evropské občany přítomni a vnímat jejich ambice a každodenní obavy. 

Přesně toto hodlám dělat, mimo jiné navštěvovat projekty, v nichž evropská činnost pomáhá našim občanům cítit 

se bezpečně, kde řízení migrace přináší přidanou hodnotu EU nebo kde vybavení financované EU pomáhá chránit 

naše hranice a usnadňuje legální cestování. Chci se setkávat s občany a orgány, kteří čelí zásadním výzvám v 

souvislosti s politikami, na nichž budu pracovat.  

Pokud jde o zásadní otázku transparentnosti, zavedla Komise řadu nástrojů, jež umožňují sdílení informací v 

oblasti vnitřních věcí s Evropským parlamentem nad rámec běžných mechanismů dohledu. Mám na mysli zprávy 

o navracení a zpětném přebírání osob, které jsou dvakrát ročně předkládány Výboru pro občanské svobody, 

spravedlnost a vnitřní věci, nebo účast zástupce Evropského parlamentu ve správní radě agentury Frontex a ve 

skupině pro společnou parlamentní kontrolu Europolu. Komise Vás bude o provádění Paktu o migraci a azylu 

pravidelně informovat a následně prostřednictvím roční zprávy o azylu a migraci. Vypracujeme rovněž výroční 

zprávu o pokroku v oblasti prosazování a provádění.  Jsem přesvědčen, že toto podávání zpráv dále posílí 

transparentnost a odpovědnost naší výkonné činnosti. 

Pokud jde konkrétně o vnější rozměr migrace, budu se snažit zvýšit úroveň transparentnosti a viditelnosti 

informací, které dostáváte, a navrhnout, aby Vás útvary v mé pravomoci informovaly o uskutečněných vnějších 

misích, jejich výsledcích a dalších krocích. 
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Jsem odhodlán respektovat dlouhodobou praxi Komise, v rámci které jsou písemné odpovědi na usnesení 

Parlamentu poskytovány do tří měsíců. Jak požaduje nově zvolená předsedkyně von der Leyenové, zajistím 

strukturovaný dialog s Výborem pro občanské svobody, spravedlnost a vnitřní věci s cílem nastínit další postup 

pro jakákoli usnesení podle článku 225 přijatá Parlamentem, která vyzývají k předložení legislativních návrhů, a 

stejně jako nově zvolená předsedkyně von der Leyenová podporuji právo podnětu svěřené Parlamentu. 

A konečně, jakožto bývalý poslanec vnitrostátního parlamentu si cením zásady rovného zacházení s Evropským 

parlamentem a Radou, zejména pokud jde o přístup na jednání, jako jsou konference, semináře a setkání na vysoké 

úrovni, ale také pokud jde o poskytování příspěvků nebo jiných informací, včetně informací o legislativních a 

rozpočtových záležitostech. Jsem odhodlán dodržovat zásadu rovnosti, zejména před významnými událostmi. 

Otázky Výboru pro občanské svobody, spravedlnost a vnitřní věci 

3. Migrace a azyl 

Nový Pakt o migraci a azylu zavádí legislativní rámec, který stanovuje ucelený systém v oblasti řízení azylu a 

migrace. Jeho cílem je zajistit rovnováhu mezi solidaritou a spravedlivým rozdělením povinností v souladu s 

článkem 80 Smlouvy o fungování Evropské unie (SFEU) a ochranou základních práv a zároveň posílit vzájemnou 

důvěru mezi členskými státy. 

Jak budete sledovat včasný pokrok při plnění správních, provozních a právních opatření, která musí členské státy 

a agentury EU přijmout, aby pakt mohl do léta 2026 vstoupit v platnost v plném rozsahu, a jak budete řešit 

případné zpoždění při plnění kritérií společného prováděcího plánu? Jaké kroky plánujete uskutečnit s cílem 

zajistit, aby členské státy a agentury obdržely na hladké uplatňování paktu včas dostatek prostředků z rozpočtu 

EU? Aby se zjistilo, jak jsou jednotlivé členské státy připraveny zvládat migrační tlaky nebo krize a jaké mají v 

tomto ohledu potřeby, je zásadně důležité, aby poskytovaly agenturám EU a Komisi přesné údaje. Jaká opatření 

přijmete na podporu kultury sdílení údajů a vzájemné důvěry?  

Součástí Vašeho pověřovacího dopisu je rovněž spolupráce s členskými státy na zajištění větší koordinace 

záchranných operací. Jak vnímáte svou úlohu a roli EU v této oblasti?  

Podle Vašeho pověřovacího dopisu byste měl vypracovat nový společný přístup k navracení nelegálně 

pobývajících migrantů na základě moderních pravidel. Jaké legislativní kroky k tomu hodláte podniknout? Jakou 

úlohu by podle Vás měla v této souvislosti hrát vzájemně uznávaná rozhodnutí o navrácení a jak posílíte politiku 

v oblasti zpětného přebírání osob, aby bylo zajištěno jejich účinné navracení? Jak zajistíte, aby otázky migrace 

byly provozní součástí našich komplexních partnerství s třetími zeměmi a aby byla zároveň plně respektována 

základní práva, a jak chcete zapojit Parlament a zajistit, aby mohl vykonávat účinnou kontrolu a uplatňovat své 

rozpočtové výsady? Jak chápete „inovativní operační řešení pro boj proti nelegální migraci“, nad kterými byste 

se měl na základě svého pověřovacího dopisu zamyslet? Jaké kroky hodláte uskutečnit v boji proti převaděčům 

migrantů a obchodníkům s lidmi?  

Má-li být společný přístup EU k migraci úspěšný, je třeba jej doplnit bezpečnými a životaschopnými legálními 

cestami, včetně přesídlování uprchlíků a jejich úspěšné integrace do komunit a začlenění na trh práce. Jaké kroky 

podniknete k zajištění toho, aby se členské státy plně a smysluplně zapojily do uplatňování rámce EU pro 

přesídlování?  

Pokud jde o legální migraci, ve Vašem pověřovacím dopise stojí, že budete hledat způsoby, jak přilákat státní 

příslušníky třetích zemí s dovednostmi, které by odpovídaly potřebám místních trhů práce v EU. Jaká opatření 

přijmete, abyste podpořil spolunormotvůrce v práci na vytvoření Rezervoáru talentů EU, prosazování opatření 

usnadňujících uznávání zahraničních kvalifikací a dokončení jednání o směrnici o dlouhodobě pobývajících 

rezidentech? Jaké další kroky, legislativní či nelegislativní, hodláte v této oblasti podniknout? 

 

Pokud mě Evropský parlament potvrdí ve funkci, zaměřím se na to, aby byly veškeré prvky Paktu o migraci a 

azylu realizovány včas a v plném rozsahu. Provádění paktu hodlám v souladu se společným prováděcím plánem 

důsledně sledovat, aby bylo zajištěno, že členské státy a příslušné agentury EU přijmou všechny kroky nezbytné 

pro to, aby pakt mohl v plném rozsahu vstoupit v platnost do poloviny roku 2026. Budu rovněž připraven zajistit 

urychlené provádění a zároveň vyvážený přístup mezi odpovědností a solidaritou, jakož i mezi vnitřním a vnějším 

rozměrem paktu. Pakt je příkladem toho, jak lze na úrovni EU a členských států úzce spolupracovat na realizaci 

rozsáhlých a složitých právních předpisů. Prostřednictvím pravidelných dvoustranných setkání a návštěv chci být 

v úzkém kontaktu s členskými státy a podporovat kontakty na technické a operační úrovni. Vedle našich 

pravidelných dialogů a výměn bych informace o aktuálním stavu pravidelně poskytoval Evropskému parlamentu 

a Radě. Pro účely dohledu nad činnostmi a zajištění odpovídající spolupráce na úrovni EU a na vnitrostátní úrovni 

mám v úmyslu využít platformu pro koordinaci paktu, kterou nyní zřizuje Komise. Členské státy obdrží cílenou a 

individuálně přizpůsobenou podporu pro zajištění soudržnosti na úrovni EU a pomoc od příslušných agentur EU. 
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Podpora pro členské státy musí zahrnovat pomoc s nezbytnou finanční kapacitou pro plnění právních závazků v 

rámci paktu v praxi. Rozpočtový orgán tyto potřeby uznal prostřednictvím dodatečných finančních prostředků, 

kdy bylo 1,8 miliardy EUR uvolněno v rámci revize víceletého finančního rámce (VFR) v polovině období a 

1,6 miliardy EUR bylo výsledkem přezkumu fondů v oblasti vnitřních věcí a vnitrostátních programů v rámci 

těchto nástrojů provedeného v polovině období. Finanční prostředky EU přispějí k řešení potřeb, které členské 

státy uvedly ve svých vnitrostátních prováděcích plánech. Finanční prostředky jsou však omezené a nedokáží 

pokrýt všechny náklady, neboť je rovněž třeba podporovat členské státy s ukrajinskými uprchlíky, a proto by měly 

být přidělovány tam, kde mohou k provádění paktu přispět nejvíce.  

Pokud budu ve funkci potvrzen, budu podporovat vzájemnou důvěru a sdílení informací. Jakožto hlavní prvek 

provádění paktu zajistím realizaci ročního cyklu řízení migrace spolu s výroční zprávou o řízení migrace. Aby 

zpráva poskytovala přesný obraz o situaci v oblasti migrace v EU, musí být založena na spolehlivých, kvalitních 

a aktuálních údajích poskytnutých členskými státy v souladu s jejich oznamovacími povinnostmi. Během svého 

mandátu bych chtěl dále prosazovat úlohu sítě zřízené plánem a podporovat otevřené sdílení a aktivní zapojení 

agentur EU a členských států. Zásadní význam má včasná realizace nového systému Eurodac. Podpořím zavedení 

a plné využívání rámce interoperability a nového systému Eurodac, aby se usnadnilo účinné shromažďování a 

sdílení údajů o migraci, zajistil dohled v rámci celé EU i každodenní operativní využívání ze strany členských 

států. Rovněž bych prosazoval kulturu připravenosti, spolupráce a odolnosti, a to prostřednictvím podpory 

členských států v jejich nových povinnostech při zavádění pohotovostního plánování v rámci všech aspektů řízení 

migrace.  

EU potřebuje moderní soubor pravidel, která by urychlila a zjednodušila navracení osob, jež nemají právo pobývat 

v EU. Vzhledem k tomu, že návrh z roku 2018 stále nebyl schválen, hodlám v souladu s politickými směry 

urychleně začít pracovat na novém společném přístupu k navracení. To znamená nový návrh právního předpisu 

pro urychlení a zjednodušení navracení, stanovení jasných povinností spolupráce pro navracenou osobu, účinné 

zjednodušení procesu, digitalizaci správy případů a zajištění vzájemného uznávání rozhodnutí o navrácení.  

Kromě toho bych v úzké spolupráci s vysokou představitelkou/místopředsedkyní a dalšími komisaři pracoval na 

úrovni EU a s členskými státy na tom, aby byly k podpoře spolupráce v oblasti zpětného přebírání osob se třetími 

zeměmi využívány všechny dostupné nástroje a politiky, včetně diplomacie, víz, obchodu a rozvoje. Musíme 

využít naše politiky k tomu, aby země přebíraly své vlastní státní příslušníky zpět. Zároveň je osobám, jež potřebují 

ochranu, nezbytné nabídnout legální cesty a příležitosti k přesídlení, které by působily jako faktory motivující ke 

spolupráci v oblasti zpětného přebírání.  

Tato kombinace představuje spravedlivý, humánní a komplexní přístup k migraci, který je přínosný jak pro 

Evropu, tak pro naše partnery. 

Vnější rozměr migrace je ústředním prvkem evropského systému správy hranic a řízení migrace. Problematika 

migrace je složitá a často začíná daleko od našich hranic. Pro její účinné a humánní zvládnutí je třeba zohlednit 

celou cestu migrantů, a to prostřednictvím přístupu zaměřeného na celou migrační trasu – od země původu přes 

tranzitní země až po cílovou zemi – při současném respektování národní svrchovanosti, hodnot a právního rámce 

EU, základních práv a mezinárodních závazků. Tyto požadavky budou i nadále středobodem veškerých snah o 

spolupráci se třetími zeměmi, a to i v rámci všech komplexních partnerství. Pokud budu ve funkci potvrzen, budu 

úzce spolupracovat s komisařkou pro Středomoří, mimo jiné na novém Paktu pro Středomoří, a s komisařem pro 

mezinárodní partnerství. Na základě dohod o přidružení uzavřených s našimi partnerskými zeměmi zůstávají 

strategická a komplexní partnerství nezávaznými nástroji. Budu-li potvrzen jako komisař, jsem odhodlán 

poskytovat Parlamentu nezbytné informace o aspektech souvisejících s migrací, mimo jiné prostřednictvím 

včasných diskusí a výměn názorů, aby mohl vykonávat demokratickou kontrolu v různých fázích procesu. 

Zavazuji se, že budu o těchto ujednáních poskytovat nezbytné informace a že s Vámi budu o našich iniciativách 

diskutovat. 

Jak je zdůrazněno v politických směrech, o tom, kdo přijede do Evropy a za jakých okolností, nesmí rozhodovat 

převaděči migrantů a obchodníci s lidmi. Proto hodlám pokračovat v iniciativě Globální aliance pro boj proti 

převaděčství migrantů a rozvíjet nová operativní partnerství s klíčovými zeměmi tranzitu a původu, včetně 

sousedních zemí. Budu-li ve funkci potvrzen, posílím rovněž boj proti obchodování s lidmi prostřednictvím 

komplexního přístupu zahrnujícího prevenci a ochranu obětí před všemi formami vykořisťování. Zaměřil bych se 

na cílené informování a zvyšování povědomí, aby lidé nesvěřovali své životy do rukou bezohledných převaděčů a 

aby si, než se vydají na nebezpečnou cestu, vše dobře promysleli. Za tímto účelem bych úzce spolupracoval se 

spolunormotvůrci, aby dokončení jednání o nových právních předpisech proti převaděčství bylo prioritou. Europol 

by tak v této oblasti měl posílenou úlohu, neboť potřebujeme moderní právní rámec, který by umožnil dosahovat 
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lepších výsledků při vyšetřování a stíhání pachatelů trestné činnosti, kteří ohrožují bezpečnost našich hranic a těží 

z migrantů ve zranitelném postavení. Jak obchodování s lidmi, tak i převaděčství migrantů mohou mít vazbu na 

vykořisťování pracovníků, včetně osob s neoprávněným pobytem. Ve spolupráci s členskými státy bych se zaměřil 

na intenzivnější prosazování příslušných právních předpisů EU, přezkum jejich provádění a posuzování potřeby 

nových iniciativ. 

Zároveň hodlám pokračovat v úvahách o omezování faktorů motivujících k nelegální migraci. V případě svého 

potvrzení se budu věnovat dalším nápadům, které mohou doplnit a podpořit naši práci v souvislosti s paktem, 

včetně navracení, jakož i s přístupem založeným na trase, který vypracovává Úřad vysokého komisaře OSN pro 

uprchlíky (UNHCR) a Mezinárodní organizace pro migraci (IOM), a s uplatňováním koncepce bezpečné třetí 

země. Nařízení o azylovém řízení stanoví, že tato koncepce musí být přezkoumána do poloviny roku 2025. 

Přezkum hodlám připravit a při jeho přípravě chci vyslechnout všechny zúčastněné strany. 

Vytvoření bezpečných a legálních cest pomůže zabránit nebezpečným a nelegálním cestám. Chci zvýšit úsilí EU 

v oblasti přesídlování a přijímání osob z humanitárních důvodů a posílit partnerství Unie se třetími zeměmi 

poskytujícími útočiště velkému počtu uprchlíků. Mým cílem je plně využít nově přijaté nařízení o rámci pro 

přesídlování a humanitární přijímání. Jeho součástí jsou nové nástroje, do nichž je zapojen Evropský parlament i 

členské státy a jejichž cílem je zintenzivnit úsilí v oblasti přesídlování v nadcházejících letech.  

V rámci komplexního přístupu k řízení migrace a s cílem přilákat dovednosti, které trh práce EU potřebuje, se 

zaměřím na konsolidaci a rozšíření iniciativy Talentové partnerství. Legální migrace je i nadále klíčovým prvkem 

naší reakce na nedostatek pracovních sil ve vybraných odvětvích a povoláních a na demografické výzvy. Ve snaze 

přispět k Unii dovedností budu úzce spolupracovat s výkonnou místopředsedkyní pro lidi, dovednosti a 

připravenost a podpořím práci spolunormotvůrců na Rezervoáru talentů EU a následně jeho rychlé provádění s 

cílem usnadnit mezinárodní nábor, zejména ve vybraných odvětvích a povoláních, kde byl zjištěn nedostatek 

pracovních sil. Rovněž budu s výkonnou místopředsedkyní spolupracovat na opatřeních, která mají pomoci 

přilákat do Evropy správné talenty, a na opatřeních usnadňujících uznávání kvalifikací a dovedností státních 

příslušníků třetích zemí a jejich mobilitu do EU. Kromě toho bych rád podpořil rychlé završení jednání o 

přepracovaném znění směrnice o dlouhodobě pobývajících rezidentech, které by mělo usnadnit udržení talentů a 

dovedností a zlepšit integraci migrantů, kteří již v EU žijí. Mám rovněž v úmyslu pokročit v provádění akčního 

plánu pro integraci a začleňování na období 2021–2027 a navrhnu navazující strategii pro integraci v rámci 

komunit a na trhu práce.  

Každý život ztracený na moři je tragédií. Poskytnout pomoc osobám, které se ocitnou v tísni na moři, je bez ohledu 

na okolnosti mezinárodní povinností členských států a všech lodí plujících pod vlajkou členského státu. I když 

právní odpovědnost za zahájení pátracích a záchranných operací a dohled nad nimi nesou odpovědná národní 

koordinační centra, Komise zastává úlohu nestranného zprostředkovatele při budování důvěry mezi členskými 

státy. Budu-li ve své funkci potvrzen, budu tento postoj zastávat a budu spolupracovat s členskými státy na zajištění 

větší koordinace pátracích a záchranných operací, mimo jiné se sousedními třetími zeměmi. Navážu na činnost 

evropské kontaktní skupiny pro pátrací a záchranné akce, jež působí jako platforma umožňující strukturovanou 

výměnu, a povedu dialog s dalšími zúčastněnými stranami, včetně občanské společnosti. Mám rovněž v úmyslu 

spolupracovat s agenturou Frontex, která stále více přispívá k záchraně životů na moři, s cílem zajistit, aby členské 

státy obdržely podporu, kterou při plnění svých záchranných povinností potřebují, a to i prostřednictvím 

odpovídajících kapacit dohledu.  

Jsem odhodlán zajistit účinné plnění našich pravidel v oblasti migrace. Každoroční dialogy o provádění budou 

příležitostí k tomu, abychom identifikovali možné překážky provádění, ale i možná řešení. Na diskusi o výsledcích 

těchto dialogů v Evropském parlamentu a na spolupráci na účinném provádění se velmi těším. Pakt ukazuje, jak 

by strukturovaná spolupráce měla být nejlepší cestou k zajištění výsledků, nicméně bych rovněž zdůraznil, že 

pokud se zjistí, že je řádné provádění právních předpisů EU systematicky blokováno, nebudu váhat a navrhnu, aby 

bylo použito řízení o nesplnění povinnosti. 
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4. Vnější hranice 

V zájmu lepšího zabezpečení vnějších hranic a posílení agentury Frontex hodlá předsedkyně Komise von der 

Leyenová ztrojnásobit počet příslušníků evropské pohraniční a pobřežní stráže, tak aby stálý útvar čítal 30 000 

členů. Vaším úkolem bude na tento proces dohlížet a prosazovat integrovanou správu hranic. Jaký bude mít podle 

Vás poskytnutí těchto dodatečných zdrojů agentuře Frontex dopad na posílení schopnosti EU řešit současné a 

vznikající hrozby na svých vnějších hranicích? Jak je případně třeba s ohledem na plánované rozšiřování agentury 

Frontex změnit její mandát a zároveň zachovat její odpovědnost vůči Parlamentu?  

Jaká protiopatření a kroky plánujete podniknout v úzké spolupráci s členskými státy a zúčastněnými stranami s 

cílem připravit se na hybridní útoky a účelové využívání migrantů na vnějších hranicích EU a reagovat na ně?  

Jak hodláte sledovat, zda je používání technologií v souvislosti s evropskou správou digitálních hranic v souladu 

s primárním právem a aktem o umělé inteligenci? Jaké kroky podniknete, aby se zabránilo dalším prodlevám při 

zahájení provozu Systému vstupu/výstupu a Evropského systému pro cestovní informace a povolení a při provádění 

celkové reformy informačních systémů EU pro hranice, bezpečnost a migraci?  

Jaká opatření by měla být podle Vás součástí oznámené strategie vízové politiky? Jaké iniciativy v této souvislosti 

plánujete, aby bylo zaručeno, že bezvízový styk do EU nebude zneužíván, mimo jiné třetími zeměmi osvobozenými 

od vízové povinnosti, které provozují režimy občanství pro investory, a aby byl zachován sociální a hospodářský 

přínos bezvízového styku? Jste připraven přijmout opatření proti rizikům spojeným s tzv. programy „zlatých víz“ 

přijatými některými členskými státy, jak požadoval Evropský parlament? 

 

Agentura Frontex přinesla významné výsledky v oblasti správy hranic a zastává klíčovou, stále rostoucí úlohu, 

přičemž primární odpovědnost za správu vnějších hranic nesou členské státy. Navrhované ztrojnásobení počtu 

členů stálého útvaru na 30 000 uvedené v politických směrech by mělo pozitivní dopad na budoucí schopnosti 

agentury. Výsledkem by například mohlo být posílení mandátu agentury Frontex při podpoře členských států v 

oblasti navracení, ambicióznější úloha agentury Frontex ve třetích zemích, jakož i silnější a aktivnější reakce 

agentury Frontex na hybridní hrozby na hranicích EU.  

Toto posílení bude vyžadovat legislativní změnu prostřednictvím změny nařízení o Evropské pohraniční a 

pobřežní stráži. Pokud budu ve své funkci potvrzen, zvážím všechny dostupné možnosti a důkladně posoudím 

potřeby, dopady, důsledky pro různé zúčastněné strany, jakož i náklady na takovou změnu. V úzké spolupráci s 

členskými státy bych pracoval na hodnocení jejich schopnosti přispět k dosažení tohoto cíle. Jsem odhodlán úzce 

spolupracovat s Evropským parlamentem, pravidelně jej informovat o pokroku při přípravách a zapojovat se do 

legislativního postupu. Pro posílení agentury Frontex budou rovněž nezbytné dostatečné zdroje, což bude třeba 

zohlednit při úvahách o příštím víceletém finančním rámci.  

Nepřátelské státy, jako je Rusko a Bělorusko, zneužívají nejen osoby v zoufalé situaci, ale i náš právní rámec. 

Účelové využívání migrantů považuji za hybridní útok na vnější hranice EU. V případě svého potvrzení ve funkci 

budu odhodlaně podporovat členské státy, jež jsou s těmito potenciálními hrozbami ohrožujícími jejich bezpečnost 

a územní celistvost konfrontovány. V úzké spolupráci s výkonnou místopředsedkyní pro technologickou 

suverenitu, bezpečnost a demokracii budu usilovat o to, aby členské státy čelící situaci, kdy nepřátelský stát vyvíjí 

tlak na vnější hranice, měly vhodné nástroje k účinné reakci. V této souvislosti se zaměřím na to, jak by reakce 

podle Schengenského hraničního kodexu a nařízení o řešení krizových situací a situací zásahu vyšší moci mohly 

být dále doplněny, a ve spolupráci s vysokou představitelkou/místopředsedkyní prozkoumám všechny možné 

způsoby řešení této výzvy v našich vnějších vztazích. Ochrana územní celistvosti i bezpečnost Unie a našich 

občanů je naší povinností. 

EU buduje jeden z nejpokročilejších systémů správy hranic na světě. Digitální schengenský prostor zlepší důvěru 

mezi členskými státy, zvýší bezpečnost na vnějších hranicích a usnadní legální cestování do EU. Budu-li ve své 

funkci potvrzen, hodlám zajistit, aby se digitalizace schengenského prostoru stala realitou. Zaměřil bych se na 

realizaci digitalizace postupů udělování víz, na vytvoření společné platformy EU pro podávání žádostí o víza a na 

zavedení digitálních víz. Podpořil bych spolunormotvůrce při jednáních, aby bylo rychle dosaženo dohody o 

nedávno navrženém legislativním balíčku týkajícím se digitalizace cestovních dokladů. Pro bezproblémové a 

bezpečné cestování v digitálním schengenském prostoru je rovněž nezbytná plně funkční architektura 

interoperability. Proto budu usilovat, aby byl co nejrychleji zahájen provoz Systému vstupu/výstupu a Evropského 

systému pro cestovní informace a povolení, mimo jiné prostřednictvím postupného přístupu, aby byla zajištěna 

interoperabilita všech rozsáhlých informačních systémů a aby byla zvýšena bezpečnost a účinnost hraničních 

přechodů. Jsem si vědom velkých příprav, které již byly učiněny, i výzev spojených se zahájením provozu těchto 

vyspělých a složitých systémů. Jsem odhodlán úzce spolupracovat se všemi zúčastněnými stranami, zejména s 

agenturou eu-LISA a členskými státy, abychom co nejrychleji nalezli bezpečný, pragmatický a úspěšný postup.  
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Schengenský prostor a správa hranic budou i nadále ovlivňovány vývojem nových technologií a umělé inteligence. 

Díky využití dronů, letadel, družic a pokročilých senzorů se výrazně proměnila ostraha hranic, stejně jako se díky 

nové interoperabilní architektuře IT, která zavádí bezproblémovou a mnohem rychlejší výměnu údajů v rámci 

různých schengenských informačních systémů nebo informačních systémů EU, proměnily hraniční kontroly. 

Technologie, stejně jako všechny ostatní nástroje, by měly být uplatňovány v přísném souladu s právním rámcem 

a ochranou základních práv. Jsem odhodlán zajistit, aby technologie a inovace pro správu hranic byly využívány 

přiměřeným a účinným způsobem plně v souladu s právními předpisy EU, základními právy a evropskými 

hodnotami. Příkladem je akt o umělé inteligenci, který stanoví právní rámec pro důvěryhodné využívání těchto 

technologií. V úzké spolupráci s výkonnou místopředsedkyní pro technologickou suverenitu, bezpečnost a 

demokracii bych chtěl zajistit, aby se do přípravy pokynů k využívání umělé inteligence při správě hranic zapojily 

odpovědné orgány. Rovněž bych podpořil spolupráci s členskými státy a agenturami EU, a to i v rámci inovačního 

centra EU pro vnitřní bezpečnost, aby byly inovativní nástroje co nejlépe využívány v plném souladu s evropskými 

hodnotami, jakož i primárním a sekundárním právem, včetně aktu o umělé inteligenci. 

Ve spolupráci s vysokou představitelkou/místopředsedkyní a dalšími komisaři mám v úmyslu vypracovat novou 

strategii vízové politiky zmíněnou v politických směrech. Strategie by se měla zaměřit na vízový systém, který 

nám umožní plně čerpat výhod mezinárodního cestování pro turisty, podnikatele a studenty, při plném využití 

pákového efektu, který může vízová politika poskytnout k posílení spolupráce se třetími zeměmi a k zabránění 

zneužívání našeho vízového systému. Aby byl potenciál mechanismu propojujícího víza a zpětné přebírání osob 

plně využit, měla by strategie motivovat členské státy, aby skutečně přijaly přístup „tým Evropa“ a byly připraveny 

tento mechanismus využívat v solidaritě s ostatními členskými státy. Kromě zpětného přebírání osob by vízová 

politika mohla být využívána k další spolupráci se třetími zeměmi v otázkách souvisejících s bezpečností, a to ve 

spolupráci s Europolem a agenturou Frontex. Budu usilovat o zavedení strukturovanějšího přístupu k přezkumu 

vízových seznamů, který by odrážel strategické zájmy EU a byl by založen na jasných a objektivních kritériích. 

Strategie by měla rovněž navrhnout způsoby, jak lépe sledovat třetí země, jejichž státní příslušníci využívají v EU 

bezvízového styku, a to se zvýšeným monitorováním bezpečnostních a migračních rizik. Strategie se proto zaměří 

na řešení případného nárůstu počtu státních příslušníků třetích zemí s bezvízovým stykem, kteří žádají o azyl v 

EU. Strategie bude rovněž podpořena zahájením provozu Systému vstupu/výstupu a Evropského systému pro 

cestovní informace a povolení. 

Navíc stále platí, že mnoho osob, které přijíždějí do EU nelegálně, se prostřednictvím bezvízového styku dostane 

nejprve do našeho sousedství. Budu-li tedy potvrzen, budu dále podporovat slaďování vízové politiky s EU ze 

strany zemí, které s námi sousedí, a to zejména ze strany kandidátských zemí na přistoupení k EU. Klíčové je 

rychlé schválení návrhu Komise na revizi mechanismu pro pozastavení zrušení vízové povinnosti, který posílí 

schopnost EU tento problém řešit. Jakmile bude návrh přijat, hodlám odrazující účinek revidovaného mechanismu 

plně využít k zahájení opatření pro pozastavení zrušení vízové povinnosti, např. v případě nedostatečného sladění 

vízové politiky nebo případně uplatňování režimů občanství pro investory třetími zeměmi s bezvízovým stykem. 

Třetí země by bezvízový přístup do EU neměly používat jako nástroj mobilizace individuálních investic výměnou 

za občanství. 

Plně souhlasím s Evropským parlamentem, že režimy pobytu pro investory („zlatá víza“) představují závažná 

rizika, pokud jde o bezpečnost, praní peněz, daňové úniky a korupci. Tyto vnitrostátní systémy mají dopad na 

všechny ostatní členské státy a na EU jako celek, neboť povolení k pobytu vydaná členským státem EU přiznávají 

státním příslušníkům třetích zemí, kteří jsou jejich držiteli, zejména právo volně se pohybovat v schengenském 

prostoru za účelem krátkodobého pobytu. Vzhledem k tomu, že udělování povolení k pobytu je v pravomoci 

členských států, Komise uvítala kroky některých členských států směřující ke zrušení nebo omezení těchto režimů 

pobytu pro investory. V případě svého potvrzení ve funkci budu i nadále spolupracovat s členskými státy a budu 

plně využívat nástroje EU k boji s těmito systémy a k řešení rizik, která představují. 
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5. Vnitřní hranice 

Schengenský prostor je jedním z nejcennějších úspěchů Unie. Přesto několik členských států od roku 2015 znovu 

zavedlo kontroly na vnitřních hranicích, které přetrvávají dodnes. Jak hodláte zajistit obnovení a zachování 

integrity schengenského prostoru? Jaké kroky plánujete za účelem prohloubení loajální spolupráce a vzájemné 

důvěry mezi členskými státy a zajištění, aby všechny členské státy plně dodržovaly schengenské acquis? Bude 

součástí těchto opatření řízení o nesplnění povinnosti proti členským státům, které nedodržují pravidla nedávno 

novelizovaného Schengenského hraničního kodexu? Jaké kroky navrhnete, aby byly zrušeny kontroly na vnitřních 

pozemních hranicích s Bulharskem a Rumunskem? 

Schengen je jedním z nejhmatatelnějších úspěchů EU a největší oblastí volného pohybu na světě. Přispívá ke 

konkurenceschopnosti jednotného trhu a k růstu hospodářství Unie a občané a podniky jej velmi oceňují. Jen v 

roce 2023 usnadnil cesty více než půl miliardě návštěvníků. Jsem hluboce přesvědčen, že Schengen je ztělesněním 

hlavního cíle Unie, kterým je poskytnout občanům prostor svobody, bezpečnosti a práva bez vnitřních hranic 

založený na silné ochraně našich vnějších hranic. 

Obrovskou výzvou v posledním desetiletí byl nárůst nelegální migrace, hrozby pro vnitřní bezpečnost a pandemie 

COVID-19. I když je znovuzavedení kontrol na vnitřních hranicích nástrojem, který mají členské státy k dispozici 

jako krajní opatření, působí občanům a podnikům dovolávajícím se práva na volný pohyb skutečné problémy. 

Přeshraniční spolupráce mezi policejními a donucovacími orgány členských států v boji proti bezpečnostním 

hrozbám je v naprosté většině případů účinnější než kontroly na vnitřních hranicích.  

Pokud budu potvrzen, budu pokračovat v konstruktivním dialogu s členskými státy, jak nejlépe řešit jejich 

specifické potřeby a jak usnadnit a posílit policejní spolupráci a spolupráci donucovacích orgánů, zejména v 

příhraničních oblastech. To znamená též zajistit, aby členské státy učinily nezbytná správní opatření pro 

uplatňování postupu pro přemísťování nelegálních migrantů, který byl zaveden nedávno pozměněným 

Schengenským hraničním kodexem. Správné a účinné využívání rozsáhlých informačních systémů pro 

poskytování a výměnu informací, jako je Schengenský informační systém, Eurodac a Vízový informační systém, 

jakož i lepší připravenost a pohotovostní plánování, jak vyžaduje pakt, jsou klíčem k budování důvěry v systém, 

aby členské státy neměly potřebu uchýlit se ke znovuzavedení kontrol na vnitřních hranicích.  

Jsem odhodlán zajistit úplné a účinné provádění a prosazování schengenského acquis, včetně přísných povinností 

v oblasti monitorování a podávání zpráv podle revidovaného Schengenského hraničního kodexu a vydávání 

stanovisek ze strany Komise v souladu s novými pravidly. Pokud spolupráce při provádění nepřinese uspokojivé 

výsledky, budu v případě nutnosti rovněž připraven zahájit řízení o nesplnění povinnosti. 

I když Bulharsko a Rumunsko splňují všechny podmínky pro to, aby se staly plnohodnotnými členy 

schengenského prostoru od roku 2011, je rozhodnutí o zrušení zbývajících kontrol na vnitřních pozemních 

hranicích výsadou i odpovědností Rady. Pokud Rada nepřijme rozhodnutí před zahájením nového funkčního 

období a pokud budu potvrzen ve funkci člena Komise, budu tento proces dále podporovat se stejnou intenzitou 

jako moji předchůdci. Bulharsko a Rumunsko mají právo plně využívat výhod schengenského prostoru. Po zrušení 

kontrol na pozemních hranicích bude navíc schengenský prostor silnější a bezpečnější. 
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6. Bezpečnost 

Jedním z nejnaléhavějších úkolů bude podle Vašeho pověřovacího dopisu navrhnout novou Evropskou strategii 

vnitřní bezpečnosti, jejíž součástí by mělo být posílení mandátu a navýšení zdrojů Europolu. Jaká opatření je třeba 

podle Vás přijmout pro účinný boj proti závažné a organizované trestné činnosti, terorismu a kyberkriminalitě? 

Jaké legislativní iniciativy byste v této oblasti zvažoval? Jak hodláte učinit z Europolu „skutečně operativní 

policejní agenturu“ a zároveň zajistit, aby se jeho pravomoci nepřekrývaly s pravomocemi vnitrostátních a jiných 

unijních agentur a aby nad ním mohl Parlament vykonávat účinný dohled? Jakou úlohu by měl Europol v tomto 

ohledu plnit? Můžeme rovněž očekávat legislativní návrhy, které by donucovacím a justičním orgánům umožnily 

navázat lepší přeshraniční spolupráci v boji proti zločineckým sítím? Co plánujete zahrnout do nové 

Protiteroristické agendy a jak hodláte řešit problém radikalizace a násilného extremismu?  

Jak se budete jako komisař odpovědný za bezpečnější a lépe chráněnou Evropu podílet na zajišťování účinného 

provádění a na aktualizaci strategií EU zaměřených na boj proti antisemitismu a nenávisti vůči muslimům a na 

podporu integrace? Jak budete v této oblasti spolupracovat s komisařkou pro rovnost? 

 

Pokud budu ve své funkci potvrzen, bude jednou z mých hlavních priorit posílení rámce vnitřní bezpečnosti EU, 

zajištění bezpečnosti lidí žijících v EU a naše sociální soudržnost. Naše společnosti musí mít větší povědomí o 

hrozbách, kterým čelíme, a lépe se připravit na jejich řešení. Za prioritní bych považoval předložení nové Evropské 

strategie vnitřní bezpečnosti. Pokrývala by všechny hrozby, on-line i off-line. Jejím cílem by bylo zajistit, aby 

všechny nové právní předpisy a iniciativy EU byly od samého počátku koncipovány s ohledem na bezpečnostní 

aspekty, což by nám pomohlo připravit se na vyvíjející se hrozby pocházející z EU i odjinud. Vzhledem k tomu, 

že globální vývoj ovlivňuje bezpečnost EU, musí se vnitřní bezpečnost stát nedílnou součástí vztahů EU se třetími 

zeměmi.  

Klíčovou oblastí činnosti Evropské strategie vnitřní bezpečnosti bude účinný boj proti organizované trestné 

činnosti. Organizovaná trestná činnost ohrožuje nejen život a bezpečnost lidí, ale také naši demokracii, společnost 

a hospodářský rozvoj. V případě svého potvrzení hodlám navrhnout revizi právních předpisů EU v této oblasti, 

které pocházejí z roku 2008. Od té doby jsou organizované zločinecké skupiny stále silnější, častěji kombinují 

různé druhy trestné činnosti a působí ve více zemích. Vnitrostátní donucovací a justiční orgány musí být vybaveny 

právními nástroji, které jim umožní rozbít vysoce rizikové zločinecké sítě, zejména usnadněním účinnějšího 

vyšetřování. K rozbití vysoce rizikových zločineckých sítí hodlám navrhnout posílení přeshraniční spolupráce a 

finančního vyšetřování a podpořit rychlé provedení směrnice o konfiskaci a vymáhání majetku. Jednou z 

nejzhoubnějších činností organizované trestné činnosti je obchodování s lidmi jsem připraven strategii EU pro boj 

proti obchodování s lidmi po roce 2025 posílit. 

Pro organizované zločinecké skupiny je nejvýnosnější oblastí trestné činnosti obchodování s drogami. Mám v 

úmyslu navrhnout nový Evropský akční plán proti obchodu s drogami, který by vycházel z výsledků hodnocení 

stávající strategie a akčního plánu. Prostřednictvím Evropské aliance přístavů budu spolupracovat s komisařem 

pro udržitelnou dopravu a cestovní ruch na vypracování komplexní strategie EU pro přístavy, jež by se měla 

zaměřovat hlavně na bezpečnost a ochranu přístavů před pronikáním trestné činnosti. V tomto kontextu budu 

rovněž úzce spolupracovat s komisařem pro demokracii, právní stát a spravedlnost, abychom zintenzivnili boj proti 

korupci, která je významným faktorem umožňujícím organizovanou trestnou činnost, a zejména obchod s drogami. 

Podpořím Agenturu EU pro drogy, aby plně využila svůj nový mandát a rychle reagovala na nově vznikající hrozby 

a navrhla opatření proti rostoucí výrobě syntetických drog v EU. Budu-li potvrzen, hodlám rovněž posoudit, zda 

jsou naše pravidla týkající se nedovoleného obchodu s drogami stále vhodná pro daný účel, a spolupracovat s 

dalšími členy sboru komisařů na posouzení potřeby aktualizovat právní předpisy s cílem řešit nárůst designer 

prekursorů.  

Vzhledem k její globální a přeshraniční povaze bude boj proti závažné nadnárodní a organizované trestné činnosti 

vyžadovat posílení mezinárodní spolupráce EU s klíčovými třetími zeměmi prostřednictvím dialogů o bezpečnosti, 

mezinárodních dohod a operativní spolupráce v oblasti prosazování práva, což v případě svého potvrzení zajistím. 

Budu-li potvrzen, hodlám rovněž navrhnout novou Agendu pro předcházení terorismu a násilnému extremismu a 

boj proti nim. Předmětem nové agendy by měla být především opatření zaměřená na předcházení útokům a potírání 

útoků, které provádějí jednotlivci jednající nezávisle nebo v malých buňkách, často s minimální přípravou a za 

použití snadno dostupných zbraní, a které se zaměřují na hustě osídlené nebo vysoce symbolické prostory. 

Vzhledem k tomu, že se tito osamělí útočníci často radikalizují prostřednictvím online propagandy, mělo by být 

řešení online rozměru radikalizace klíčovou součástí nové agendy. Jelikož je nutné omezit přístup k nástrojům 

používaným při útocích, mám v úmyslu posoudit potřebu nových právních předpisů pro harmonizaci trestných 

činů v oblasti nedovoleného obchodování s palnými zbraněmi a přezkoumat pravidla týkající se prekurzorů 
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výbušnin, které mohou být zneužity k přípravě podomácku vyráběných výbušnin. Protože k mnoha teroristickým 

útokům dochází ve veřejných prostorách, jako jsou dopravní uzly, místa pro konání bohoslužeb nebo pěší zóny, 

rád bych podpořil aktualizaci Akčního plánu na ochranu veřejných prostor prostřednictvím nových iniciativ pro 

spolupráci veřejného a soukromého sektoru, včetně nových technologií a detekčních zařízení. V rámci boje proti 

financování terorismu bych rád prozkoumal možnost vytvoření evropského systému vyhledávání finančních údajů 

pro účely boje proti terorismu, který by vnitrostátním orgánům pomohl odhalovat a sledovat finanční pohyby 

teroristických sítí.  

V zájmu předcházení radikalizaci, zejména na internetu, budu usilovat o to, aby bylo nařízení o teroristickém 

obsahu online plně uplatňováno, a posoudím, zda je třeba jej posílit. Rovněž zvážím posílení úlohy Europolu, aby 

se z něj stalo protiteroristické centrum pro boj proti šíření teroristického a násilného extremistického obsahu online, 

zneužívání nových technologií teroristy a usnadnění výměny informací mezi aktéry v oblasti bezpečnosti. 

Souběžně s tím by při spolupráci s technologickým průmyslem v boji proti teroristickému obsahu online mělo 

nadále hrát zásadní úlohu internetové fórum EU a směr našich snah v oblasti prevence by mělo určovat Znalostní 

centrum EU pro radikalizaci.  

Očekává se, že trestná činnost zprostředkovaná kybernetickými prostředky, včetně podvodů na internetu, 

sexuálních útoků, ransomwaru a podvodů s identitou, se do roku 2025 stane třetí „největší ekonomikou“ na světě. 

Pokud bude nová Úmluva OSN o počítačové kriminalitě schválena Valným shromážděním OSN, podstatně posílí 

mezinárodní spolupráci v této oblasti a zároveň ochrání základní práva. V úzké spolupráci s výkonnou 

místopředsedkyní pro technologickou suverenitu, bezpečnost a demokracii a komisařem pro demokracii, 

spravedlnost a právní stát bych chtěl dosáhnout podpisu, ratifikace a provádění této úmluvy. Rovněž bych se 

zaměřil na provádění stávajících a budoucích mezinárodních dohod, které mají zásadní význam pro usnadnění 

přeshraničního přístupu donucovacích orgánů k elektronickým důkazům v držení společností, zejména na dohodu 

mezi EU a USA o přístupu k elektronickým důkazům, o níž se v současné době jedná. Vzhledem k tomu, že je 

rovněž mimořádně důležité, aby k předvedení pachatelů trestné činnosti před soud mohly být použity důkazy o 

trestných činech zanechané v online prostoru, jsem odhodlán zajistit aktualizaci nástrojů donucovacích orgánů pro 

přístup k digitálním informacím, včetně posouzení pravidel pro uchovávání údajů, při plném dodržování 

základních práv. Europol musí rovněž nadále podporovat členské státy prostřednictvím forenzní, operativní a 

analytické pomocí. 

Europol zaujímá v podpoře donucovacích orgánů členských států v boji proti závažné a organizované trestné 

činnosti a terorismu klíčovou úlohu. Budu-li ve své funkci potvrzen, hodlám pracovat na tom, aby se z něj stala 

skutečně operativní policejní agentura a počet jeho zaměstnanců se postupně více než zdvojnásobil. Potřebujeme, 

aby Europol pokrýval operativní potřeby členských států a pracoval v užší koordinaci a doplňkovosti s ostatními 

agenturami EU. Na základě hodnocení stávajícího nařízení, hloubkového posouzení dopadů a rozsáhlých 

konzultací se zúčastněnými stranami, Evropským parlamentem a členskými státy bych navrhl posílit mandát 

Europolu, zejména jeho úlohu při vyšetřování přeshraničních, rozsáhlých a složitých trestných činů, které 

představují vážnou hrozbu pro bezpečnost Unie. Pokud jde o boj proti organizované trestné činnosti, úzce bych 

spolupracoval s komisařem pro demokracii, spravedlnost a právní stát s cílem zajistit účinnou spolupráci mezi 

Europolem a Eurojustem, mimo jiné zajištěním toho, aby byl Eurojust schopen zajistit následná soudní opatření v 

návaznosti na vyšetřování na úrovni donucovacích orgánů podporovaná Europolem.  

Pokud budu potvrzen, zvážím rovněž, zda by mohla být rozšířena a posílena evropská multidisciplinární platforma 

pro boj proti hrozbám vyplývajícím z trestné činnosti (EMPACT) s cílem posílit společnou operativní spolupráci 

v oblasti vymáhání práva v boji proti prioritním hrozbám trestné činnosti ze strany členských států EU, našich 

agentur a blízkých externích partnerů. V souladu s politickými směry bych rovněž navrhl zřízení kritického 

komunikačního systému EU, který by využívaly všechny donucovací orgány a orgány pro reakci na mimořádné 

události odpovědné za bezpečnost a ochranu.   

Vítám, že jsem pověřen úkolem bojovat proti antisemitismu a nenávisti vůči muslimům. EU musí být bezpečným 

místem pro všechny, včetně židovských a muslimských komunit, místem bez diskriminace, nenávisti, násilí a 

bezpečnostních problémů, a to zejména v současném geopolitickém kontextu. Pokud jde o antisemitismus, v 

případě svého potvrzení urychlím provádění Strategie EU pro boj proti antisemitismu a podporu židovského 

života, budu pokračovat v posuzování potřeb a hrozeb a v případě potřeby zajistím, aby byla uvedená strategie EU 

aktualizována. Pokud jde o nenávist vůči muslimům, zvážím použití strategičtějšího přístupu, který by nenávist 

vůči muslimům zohledňoval v plném rozsahu a který by byl založen na lepším shromažďování údajů a na úzké 

spolupráci s komisařkou pro připravenost, řešení krizí a rovnost. Uvítal bych rovněž příležitost pokračovat v 

podpoře dialogu Komise s církvemi a náboženskými sdruženími nebo komunitami a s filozofickými a 

nekonfesními organizacemi. 
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Jsem odhodlán prozkoumat a podporovat způsoby řešení problému polarizace ve společnosti, mimo jiné s ohledem 

na doporučení, která představila evropská panelová diskuse občanů o potírání nenávisti ve společnosti, s cílem 

řešit nenávistné verbální projevy a trestné činy z nenávisti. Jakákoli forma nenávisti je podhoubím pro 

extremismus. Rovněž se zavazuji prosazovat koordinovaný přístup ve všech členských státech, úzce spolupracovat 

s vnitrostátními a místními orgány, technologickým průmyslem a občanskou společností s cílem budovat odolnost 

a bránit šíření extrémistických ideologií. Základním prvkem našeho úsilí v této oblasti bude Znalostní centrum EU 

pro předcházení radikalizaci.  

7. Přístup k údajům pro účely vymáhání práva 

Jak navrhujete řešit klíčovou výzvu, kterou představuje zajištění účinného přístupu k osobním údajům za účelem 

prevence, odhalování, vyšetřování a stíhání trestných činů při současném dodržování zásad nezbytnosti a 

proporcionality a respektování práv na ochranu soukromí a osobních údajů? Jaké záruky plánujete zavést, aby 

byl zajištěn plný soulad s rozhodnutími Evropského soudního dvora o uchovávání údajů a přístupu k údajům pro 

účely vymáhání práva? Budete se při navrhování pravidel pro tento přístup rovněž zabývat šifrováním?  

Jak hodláte odblokovat návrh týkající se pohlavního zneužívání dětí on-line, aby bylo zajištěno, že bude splněn 

jeho hlavní cíl, kterým je ochrana dětí, a budou řešeny obavy týkající se ochrany práva na soukromí? Pokud by 

před skončením platnosti druhého prodloužení prozatímního nařízení, k němuž dojde 3. dubna 2026, nebylo přijato 

v této záležitosti žádné nařízení, jaký postup navrhnete, aby se zabránilo mezerám v právních předpisech? 

 

Budu-li potvrzen, jsem odhodlán nalézt vyvážený a právně spolehlivý přístup pro zajištění účinného přístupu k 

údajům pro donucovací a justiční orgány, který byl rovněž respektoval soukromí a ochranu údajů, splňoval 

požadavky na kybernetickou bezpečnost a zohledňoval technologické aspekty. EU musí vybudovat silnou digitální 

ekonomiku, u které občané uvidí její přínos pro prosperitu, zachování bezpečnosti a ochranu základních práv. 

Spolu s tím, jak na využívání digitálních technologií přechází společnost a ekonomika, činí totéž i pachatelé trestné 

činnosti, teroristé a další aktéři hrozeb za účelem páchání trestné činnosti a k tomu, aby se vyhnuly spravedlnosti. 

Aby byly příslušné orgány vybaveny pro boj proti trestné činnosti moderními a inovativními prostředky, musí mít 

donucovací orgány přiměřený přístup k údajům, které jim umožní zjistit propojení mezi trestnými činy a pachateli, 

usnadní vyšetřování, pomohou při ochraně obětí a rozbíjení zločineckých sítí. V současné době však právní a 

technické překážky a nedostatek harmonizovaných právních předpisů o uchovávání údajů ve všech členských 

státech brání vnitrostátním vyšetřováním a komplikují přeshraniční spolupráci. Navzdory těmto výzvám jsem 

přesvědčen, že můžeme nalézt účinná řešení, která obstojí i v budoucnu a umožní zákonný přístup k digitálním 

informacím. To je zásadní pro ochranu našich občanů a dodržování zásad právního státu při plném respektování 

zásad nezbytnosti a proporcionality.  

Zároveň musíme zabránit tomu, aby vznikala nová zranitelná místa, která by mohly nepřátelské subjekty využít, 

nebo aby byly zpochybňovány výhody šifrování. Musíme nalézt rovnováhu, která nám umožní chránit soukromí 

a zároveň zajistit bezpečnost a ochranu našich občanů a společností před vyvíjejícími se hrozbami. Skupina na 

vysoké úrovni pro přístup k údajům pro účinné prosazování práva stanovila operativní potřeby donucovacích a 

justičních orgánů a vydala doporučení zahrnují řadu různých opatření, jako je budování kapacit, spolupráce s 

průmyslem, normalizace a právní předpisy. Měla by být cenným příspěvkem pro práci v této oblasti, který 

vyžaduje důkladné posouzení dopadů.  

Trestná činnost a nejistota působí, že společnost nemůže volně dýchat, a pokud jim náležitě nečelí, nemohou lidé 

uplatňovat své svobody, vyjadřovat své názory ani se bezstarostně pohybovat po ulicích. Hrozby také mohou být 

přímější, a to nejenom v reálném prostředí, ale i online. Obzvláště ohrožené jsou děti. Musíme je více chránit před 

řadou rizik – od kybernetické šikany po sexuální vydírání, od závislosti na internetu po radikalizaci. Jsem 

přesvědčen, že je nezbytné a naléhavé přijmout navrhované nařízení o předcházení pohlavnímu zneužívání dětí na 

internetu a boji proti němu. V roce 2010 bylo na internetu hlášeno přibližně milion případů materiálů zobrazujících 

dětskou pornografii a groomingu. Do roku 2023 jich bylo více než 36 milionů. Stávající „prozatímní“ nařízení, 

které umožňuje dobrovolné odhalování pohlavního zneužívání dětí ze strany poskytovatelů některých online 

platforem, přestane platit v dubnu 2026. Bez navrhovaných dlouhodobých pravidel bude tato forma odhalování, 

která již více než deset let pomáhá zachraňovat děti a identifikovat pachatele, v EU zakázána. Věřím, že můžeme 

a že bychom měli nalézt schůdný způsob, jak jednání o připravovaném nařízení završit, aby se mohlo začít 

uplatňovat včas před skončením platnosti prozatímního nařízení.  

Budu-li ve své funkci potvrzen, zasadím se rovněž o to, aby byla dokončena jednání o revizi směrnice o boji proti 

pohlavnímu zneužívání dětí. Směrnice doplňuje nařízení a stanoví společnou normu pro vyšetřování a stíhání 

trestných činů a harmonizuje definice trestných činů a sankcí. Jedná se o zásadní prvek rovnováhy mezi požadavky 

naší společnosti v digitálním světě. 
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Otázka Výboru pro rozvoj 

8. S ohledem na Vaši práci na vnějších aspektech migrace a mobility a vzhledem k tomu, že v nařízení o nástroji 

NDICI – Globální Evropa se uvádí, že 10 % jeho finančních prostředků má být přiděleno na řešení migrace a 

nuceného vysídlování, jak konkrétně plánujete splnit úkol uvedený ve Vašem pověřovacím dopise, tedy „zajistit, 

aby se otázky migrace staly operativní součástí partnerství“, konkrétněji s rozvojovými zeměmi, a jak při této práci 

zohledníte zásadu soudržnosti politik ve prospěch rozvoje? Můžete přislíbit, že zajistíte, aby byl Parlament 

komplexně a včas informován, a mohl tak náležitě kontrolovat dohody s rozvojovými zeměmi týkající se migrace, 

včetně transparentnosti ohledně neformálních ujednání o migraci, jako jsou memoranda o porozumění? Jak si 

představujete spolupráci a rozdělení práce na vnějších aspektech migrace s ostatními komisaři? 

Důležitým prvkem našeho komplexního přístupu k účinnému a spravedlivému řízení migrace je budování 

komplexních a vzájemně prospěšných partnerství se třetími zeměmi. Pokud budu ve funkci potvrzen, hodlám úzce 

spolupracovat s komisaři působícími v oblasti vnějších vztahů a zajistit, aby se migrační politika stala součástí 

širšího 360stupňového přístupu. To znamená pochopit zájmy a obavy našich partnerů a situovat zájmy EU, jako 

je řízení migrace, spolu s dalšími společnými zájmy v jiných oblastech, jako je obchod nebo energetika, do 

kontextu vzájemně prospěšných partnerství. Spolupráce v takových oblastech posiluje náš hlas v otázkách 

migrace. Totéž platí pro financování na podporu budování kapacit pro řízení a prevenci nelegální migrace i pro 

řešení základních příčin nelegální migrace. Investice EU v rámci strategie Global Gateway se zaměřují na 

hospodářský rozvoj, vzdělávání, tvorbu pracovních míst, zdravotní péči, digitální oblast, klima a dopravu. Tím se 

podpoří prosperita a dovednostní základna našich partnerů. Vytvoření bezpečných a legálních cest a podpora jejich 

vyžívání pomůže zabránit nebezpečným a nelegálním cestám. Budu spolupracovat s dalšími komisaři na podpoře 

talentových partnerství, která mohou strukturovat spolupráci v oblasti mobility pracovních sil, s cílem posílit 

konkurenceschopnost EU a řešit nedostatek pracovních sil ve vybraných odvětvích a povoláních a zároveň 

podpořit rozvoj dovedností a hospodářský růst v zemích původu migrantů.  

Neodmyslitelnou součástí tohoto přístupu je úzká spolupráce mezi jednotlivými komisaři při budování partnerství. 

Budu úzce spolupracovat s vysokou představitelkou/místopředsedkyní, komisařem pro mezinárodní partnerství a 

komisařkou pro Středomoří na propojení vnitřní a vnější politiky a na zajištění celkové soudržnosti úsilí EU, mimo 

jiné v kontextu soudržnosti politik ve prospěch rozvoje. To nám umožní zajistit, aby řízení migrace bylo plně 

začleněno do partnerství s rozvojovými zeměmi, zejména se zeměmi původu a tranzitu, při současném 

respektování základních práv a mezinárodních právních závazků. Neměli bychom přehlížet, že řada třetích zemí 

hostí velké množství uprchlíků: Evropa je hrdá na to, že zemím a komunitám s jejich přijímáním vždy pomáhala.  

Jak je vysvětleno výše, zajistím, aby byl Parlament i nadále dobře informován o ujednáních se třetími zeměmi v 

oblasti migrace. Zavazuji se, že budu o těchto ujednáních poskytovat nezbytné informace a že s Vámi budu o 

našich iniciativách diskutovat. 


